
 

 
(EXP. 1641327X) 

 
ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 19/2023, DE CARÀCTER EXTRAORDINARI DE 

L’AJUNTAMENT PLE CELEBRADA EL VINT-I-QUATRE DE NOVEMBRE  DOS MIL 
VINT-I-TRES. 

 
Al municipi de Canals, en la casa consistorial, situada en la Pl. de la Vila núm. 

9, el dia vint-i-quatre de novembre de dos mil vint-i-tres, essent les vint hores (20:00 
hores), es reuneixen els qui a continuació se citen: 

 
Presideix el Sr. D. Ignacio Mira Soriano, assistint els regidors/es, Srs./Sres.: 

Dª Maria Magdalena Gil Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores 
Sanchis Aparicio, D. Javier Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Partido Popular); D. Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. 
Ricardo Carbonell Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª 
Inés María Poveda Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro 
(del Grup Municipal Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria 
Isabel Real Fayos i Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per 
Canals. Acord per guanyar); i D. Abel Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox). 

 
 Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de 
Canals. 
 

Havent-se comprovat l’assistència del President i del Secretari, així com 
l’existència del quòrum exigit per l’article 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de 
novembre, pel qual s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim 
Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant ROF) per a la vàlida constitució del Ple, el 
Sr. President declara oberta la sessió. 
 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb el següent,  
 

ORDRE DEL DIA 
 

1. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE SOCIETAT, 
CULTURA, D’URBANISME I MEDIAMBIENT: 
 

1.1- PROPOSTA REGIDOR NOMENAMENT BANDERA CUIROS I BANDERA 
CUIROS INFANTILS. (Exp. 1626465E) 

 
1.2- PROPOSTA REGIDOR NOMENTAMENT FESTERS I FESTERS 

INFANTILS. (Exp. 1626465E) 
 
1.3- PROPOSTA REGIDOR NOMENAMENT FESTERA GRACIA I CORT 

D´HONOR. (Exp. 1626465E) 
 
1.4- PROPOSTA REGIDOR NOMENAMENT FESTERA GRACIA I CORT 

D´HONOR INFANTIL. (Exp. 1626465E) 
 
1.5- PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL MANTENIDOR PRESENTACIÓ 

FESTERA DE GRÀCIA INFANTIL. (Exp. 1626470M) 
 

La present acta, una volta aprovada pel Ple, es publica en el portal de transparència d’este Ajuntament de manera íntegra, sense cap tipus 
de restricció i d’accés/consulta oberta en Internet, durant un temps de tres anys des de la seua publicació; l’eventual presència de dades 
personals o informació que identifique o que puga fer identificables persones físiques queda omesa o substituïda per #***#, o sobre fons 
negre,      llevat que hi concórrega alguna base jurídica que legitime el seu tractament, conforme preveu l’art. 6 del Reglament Europeu de 
Protecció de Dades 2016/679 (RGPD) i art. 8 de la Llei Orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de Protecció de Dades Personals i garantia 
dels drets digitals. 



 

1.6- PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL MANTENIDOR PRESENTACIÓ 
FESTERA DE GRÀCIA. (Exp. 1626470M) 
 

 
1. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE SOCIETAT, 
CULTURA, D’URBANISME I MEDIAMBIENT: 
 
1.1. PROPOSTA REGIDOR NOMENAMENT BANDERA CUIROS I BANDERA 
CUIROS INFANTILS. (Exp. 1626465E) 
 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal Societat, Cultura, d’Urbanisme i Mediambient, en 
sessió ordinària celebrada el dia 20 de novembre de 2023, sessió 12/2023,  i que se 
sotmet a votació en el present punt. 
  

. . . 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits l’aprovació de la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, 
corresponents als Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil 
Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier 
Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); D. 
Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell 
Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés María Poveda 
Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal 
Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals) i D. Abel 
Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap;  Abstencions: 
Cap.  
 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el 

següent ACORD: 

 

  “El Ple aprova la següent proposta: 

 



 

 
 

” 

 

1.2. PROPOSTA REGIDOR NOMENTAMENT FESTERS I FESTERS INFANTILS. 
(Exp. 1626465E) 
 



 

 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal Societat, Cultura, d’Urbanisme i Mediambient, en 
sessió ordinària celebrada el dia 20 de novembre de 2023, sessió 12/2023,  i que se 
sotmet a votació en el present punt. 
  

. . . 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits l’aprovació de la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, 
corresponents als Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil 
Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier 
Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); D. 
Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell 
Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés María Poveda 
Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal 
Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals) i D. Abel 
Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap;  Abstencions: 
Cap.  

 
 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el 

següent ACORD: 

 

 “El Ple aprova la següent proposta: 



 

 
” 

 
1.3. PROPOSTA REGIDOR NOMENAMENT FESTERA GRACIA I CORT D´HONOR. 
(Exp. 1626465E) 

 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal Societat, Cultura, d’Urbanisme i Mediambient, en 



 

sessió ordinària celebrada el dia 20 de novembre de 2023, sessió 12/2023,  i que se 
sotmet a votació en el present punt. 
  

. . . 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits l’aprovació de la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, 
corresponents als Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil 
Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier 
Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); D. 
Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell 
Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés María Poveda 
Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal 
Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals) i D. Abel 
Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap;  Abstencions: 
Cap.  
 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el 

següent ACORD: 

 

 “El Ple aprova la següent proposta: 



 

 
” 

 
1.4. PROPOSTA REGIDOR NOMENAMENT FESTERA GRACIA I CORT D´HONOR 
INFANTIL. (Exp. 1626465E). 

 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal Societat, Cultura, d’Urbanisme i Mediambient, en 
sessió ordinària celebrada el dia 20 de novembre de 2023, sessió 12/2023,  i que se 
sotmet a votació en el present punt. 
  

. . . 



 

 
No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 

tràmits l’aprovació de la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, 
corresponents als Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil 
Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier 
Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); D. 
Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell 
Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés María Poveda 
Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal 
Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals) i D. Abel 
Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap;  Abstencions: 
Cap.  
 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el 

següent ACORD: 

 
 “El Ple aprova la següent proposta: 



 

 
 
” 

 
1.5. PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL MANTENIDOR PRESENTACIÓ FESTERA 
DE GRÀCIA INFANTIL. (Exp. 1626470M) 

 
 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal Societat, Cultura, d’Urbanisme i Mediambient, en 



 

sessió ordinària celebrada el dia 20 de novembre de 2023, sessió 12/2023,  i que se 
sotmet a votació en el present punt. 
  

. . . 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits l’aprovació de la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, 
corresponents als Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil 
Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier 
Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); D. 
Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell 
Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés María Poveda 
Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal 
Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals) i D. Abel 
Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap;  Abstencions: 
Cap.  
 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el 

següent ACORD: 
  

 “El Ple aprova la següent proposta: 



 

 
” 

 
1.6. PROPOSTA DE NOMENAMENT DEL MANTENIDOR PRESENTACIÓ FESTERA 
DE GRÀCIA. (Exp. 1626470M) 
  

 Es dóna compte de la proposta que va ser dictaminada favorablement per la 
Comissió Informativa Municipal Societat, Cultura, d’Urbanisme i Mediambient, en 



 

sessió ordinària celebrada el dia 20 de novembre de 2023, sessió 12/2023,  i que se 
sotmet a votació en el present punt. 
  

. . . 
 

No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més 
tràmits l’aprovació de la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, 
corresponents als Srs./Sres.: D. Ignacio Mira Soriano, Dª Maria Magdalena Gil 
Francés, D. Francisco López Trigueros, Dª Maria Dolores Sanchis Aparicio, D. Javier 
Catalá Vidal i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Partido Popular); D. 
Eduardo Badal Benetó, Dª Maria Carmen Cardona Tortosa i D. Ricardo Carbonell 
Sanchis (del Grup Municipal Suma’t); D. Cristian Juan Fasanar, Dª Inés María Poveda 
Mira, D. Juan Carlos Ibáñez Climent i Dª Quetina Úbeda Navarro (del Grup Municipal 
Socialista de Canals); Dª María José Castells Villalta, Dª Maria Isabel Real Fayos i 
Maria Carmen Bru Garcia (del Grup Municipal Compromís per Canals) i D. Abel 
Recatalá Sebastá (del Grup Municipal de Vox); Vots en contra: Cap;  Abstencions: 
Cap.  
 

 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidència proclama adoptat el 

següent ACORD: 

 

 “El Ple aprova la següent proposta: 



 

 
” 

 
. . . 

 

 Aprovades les propostes, per l'Alcalde s'obri un torn d'intervencions, 

produint-se les següents: 

 



 

El Sr. Catalá Vidal, regidor de Fira i Festes, expressa: Bona nit, senyor Alcalde, 

companys de la corporació municipal, veïns i veïnes de Canals i en especial família 

festera de l’any 2024. Hui és un dia especial per a mi, no sols per les amistats que 

puga tindre dins d’aquesta festa, que també, sinó de tindre-vos ací amb cada càrrec 

que aneu a ostentar en poc més de dos mesos.  

Festera de Gràcia, Festera de Gràcia Infantil, Bandera i Cuiros, Bandera i 

Cuiros Infantils, Corts d’Honor, festers i festeres infantils. El pròxim any 2024 aneu a 

ser els representants màxims d’una festa amb molta tradició la qual haveu de cuidar-la 

al detall, ja que les nostres festes patronals i tots els símbols que l’acompanyen són 

mereixedors d’eixos tractaments. Tant per a mi com per a tota la corporació municipal, 

serà tot un honor acompanyar-vos a cada un dels actes que de segur entre tots anem 

a gaudir. A més, sé d’una persona que m’acompanyarà que viurà la festa de la mateixa 

forma o millor si cal que jo. Ella és la nostra regidora de Cultura, Loli. Ella va tindre 

l’honor en el seu any d’ostentar el càrrec de festera de la Cort Infantil en 2001 i de la 

cort major en 2016. Tornem a compartir eixe sentiment de companyia, de germanor i a 

la vegada de recordar moments d’anys passats i de crear-ne nous, perquè així és la 

festa de Sant Antoni Abad.  Una festa on tota la gent té cabuda, que tots gaudim amb 

el respecte i la devoció que li tenim al nostre patró. Perquè un any més anem a sentir 

el calor d’eixa Foguera tant nostra, on el foc es converteix en la flama de tot un poble 

al veure-la cremar davant els nostres ulls, on tots els desitjos es cremen per a poder-

se fer realitat.   

Família festera del 2024, vos desitge els millors moments en aquest nou any 

que ve amb la nostre festa, la festa de Sant Antoni Abad. I recordeu, cuideu-la i 

representeu-la com s’ha de fer, ben orgullosos i amb tot l’honor que es mereix. Moltes 

gràcies i enhorabona.  

El Sr. Recatalá Sebastiá, del grupo municipal Vox, manifiesta: Buenas tardes a 

todos los presentes, gracias Alcalde. Primero que todo felicitar a todos los 

participantes de la fiesta, de una fiesta que es muy importante en nuestra comarca. 

Ante todo, daros la enhorabuena a todos los participantes, festeros y festeras y deciros 

que os felicito porque creo que lleváis a cabo algo importante, que es honrar al santo 

patrón San Antonio Abad con estas fiestas. No voy a extenderme mucho porque no 

tenía nada preparado y es un poco improvisado, pero os deseo de corazón que, 

puesto que ya he vivido la fiesta como padre de festera, que disfrutéis al máximo y, 

ante todo, que seáis muy felices. Gracias.  

La Sra. Castells Villalta, del grup municipal Compromís. Acord per guanyar, 

expressa: Gràcies Alcalde. Quin goig veure la sala de plenaris tant plena de gom a 

gom i sobretot veure les cares d’alegria i d’il·lusió que teniu.  

Benvolgudes amigues i amics que ens acompanyeu, corporació municipal, 

festeres i festers. Hui estem ací en un dels plenaris més emotius de l’any. Un acte que 

és una de les fites de la nostra festa i que serveix per donar reconeixement a festeres i 

festers que han treballat de valent junt amb les seues famílies per a que totes i tots 

puguem gaudir de la festa de Sant Antoni. Una festa que és un referent i que porta el 

nom del nostre poble per tot el món. En definitiva, són unes festes tant populars que 

des de l’any 2018 formen part del privilegi de ser catalogades com a festa d’interès 

nacional. La gent de Compromís ens estimem el nostre poble i les nostres tradicions i, 

per això, donem la benvinguda a tot allò que ajude a millorar-les i mantenir-les. Aquest 

any per primera vegada també tenim festerets infantils en la cort i és un goig la veritat 

que sí.  



 

Unes tradicions vives que s’han d’adaptar als temps que corren i les noves 

necessitats que puguen sorgir. La legislació de seguretat de la gent s’han de fer 

compatibles amb les nostres festes, i sabem que no és una tasca fàcil, però que s’ha 

de dur endavant pel bé del nostre poble i les seues festes majors.  

Aprofitar també per a fer un reconeixement per a les dones del nostre poble, 

sense elles les festes tal i com les coneguem no serien possibles. Són elles qui 

mantenen majoritàriament el patrimoni gastronòmic tradicional relacionat amb les 

festes. Són elles les que preparen les pastes, el puchero, les cassoles, que són tant 

importants a les nostres cases. Són elles qui baixen la bandera de casa, són elles les 

festeres que tant treballen. Poden pensar que les dones complementem, les dones 

completem la festa.  

Les nostres festes de Sant Antoni són un referent no sols per a la Foguera o 

per actes com les processons o els vítols, són un referent perquè tot un poble es volca 

en elles participant de forma massiva amb emoció i traguem fora un sentiment que es 

viu tot l’any, els trecents seixanta cinc dies. Les festes de Sant Antoni formen part de 

ser canalina o canalí, més enllà de les creences religioses o personals, els símbols, les 

vivències de la festa són part nostra i ajuden a conformar la germanor i solidaritat 

necessària en qualsevol poble. Quantes vegades hem vist a algú del nostre poble en 

llocs llunyans saludar als seus paisans amb un vítol quan s’han trobat fora de casa? 

És per això que les festes més que els actes que celebrem són també la germanor, la 

cooperació, la confiança i l’estima de les persones de tot el poble. Un poble que obri 

les seues portes al veïnat i als forasters, un poble de cases obertes a qui vullga 

celebrar la festa amb ells, sense preguntar ni qui és ni d’on ve ni quins són els seus 

pensaments. Eixe pot ser el patrimoni més gran de la seua festa: la capacitat 

d’agermanar-nos i acollir. Vull que aquest esperit es s’estenga pel poble en festes, que 

el civisme i la concordança dominen. Que el món que ens estarà mirant sàpiga que 

Canals és un poble obert i treballador, que amb molt d’esforç crea cada any una 

Foguera i unes festes són dignes d’admiració.  

Vull tancar aquest discurs desitjant a la família festera que visquen amb emoció 

i intensitat cada moment que ens done la festa. Haveu de ser conscients que són tres 

dies amb molta activitat festera i haveu i havem d’estar totes i tots molt agraïts i 

agraïdes a les vostres famílies i amistats que han treballat i treballaran molt per a que 

les festes del 2024 isquen a la perfecció. Un èxit del que elles i ells també seran 

responsables i protagonistes. Moltes gràcies a totes i tots.  

El Sr. Badal Benetó, primer Tinent d’Alcalde, indica: La veritat és que l’any 

passat estava jo en eixe lloc i, enguany, estic ací, circumstancies de la vida una mica 

estranyes.  

Molt bona nit a totes i a tots. Per primera vegada des d’esta formació política, 

des de Suma’t, donar-vos la més sincera enhorabona. Enhorabona per la tasca, pel 

treball que haveu fet fins ara i que continuareu fent al llarg de tots aquests dies per a 

que tots i totes puguem gaudir com toca i com cal de la nostra festa gran. Hem de 

recordar que esta festa no és gens fàcil, cada vegada menys, sobretot ho diguem 

aquells que hem estat implicats dintre de la festa. Una festa com aquesta, la de Sant 

Antoni, que requereix moltíssima dedicació perquè ja sabem que està plena 

d’entrebancs i moltes dificultats que vosaltres també haveu estat patint, per això, vos 

reiterem la nostra gratitud cap a vosaltres per la vostra dedicació cap a la nostra festa 

que farà possible que la gaudim totes i tots.  



 

Hui esta casa, la vostra casa, l’Ajuntament de Canals, vos va a delegar de 

manera oficial la festa. Hui, la festa ja és vostra, vosaltres aneu a ser els autèntics 

protagonistes, gaudiu-la, gaudiu de cada instant, de cada moment que vos done la 

festa, perquè vos puc dir des de la meua experiència que van a ser moments únics i 

irrepetibles.  

A més, enguany jo també tindre la sort de compartir amb vosaltres un dels 

actes més bonics de la festa, serà la presentació de la festera de gràcia. La meua filla 

Marina passarà el testimoni a la festera de gràcia Adriana Ballester. Serà sense dubte 

un acte ple de moltíssimes emocions, per cert, un incís més, que supose que això a 

Adriana, Nacho i la seua família ho recordaran, si tanquem els ulls i ens n’anem al 

2011, nosaltres vam coincidir ja en la festa de Sant Antoni. Nacho, el teu germà, 

recordaràs que va ser cuiros infantil, també va acompanyar a la meua filla Marina que 

aleshores va ser la festera de gràcia infantil. El que són les coses, ara de nou, d’una 

manera o altra la festa ens ha tornat a unir. I és que esta festa és gran entre altres 

coses per això, perquè ens uneix, ens retroba, està plena de moltíssima familiaritat i és 

que Sant Antoni fa que els nostres sentiments brollen en cada racó del nostre cos. 

Xavi, Juan Carlos, Yago, Pablo, Adriana, Nuria, Yurena, Alba, Elena, Mar, Olga, 

Daniela, Andrea, Martina, María, Andrea Sanchis, Elsa, Rocío, Julia, Irene, Nerea, 

Naiara, Àngels, Paula, María, Lluna, Vera, Aitor, Martí, José, Joel, Sergi, Dani, Abe, 

Vicent, Jaume, Xavier, Sergio, Vicent, Jorge, Quique i Ricard, vos desitgem de tot cor 

des de Suma’t, que aquestes festes, les vostres, les de Sant Antoni Abad, 2024, 

siguen per a vosaltres que així ho seran inoblidables, i que siguen de segur les millors 

de les vostres vides. Moltes felicitats i moltes gràcies.  

El Sr. Juan Fasanar, del grup municipal Socialista, manifesta: Bona vesprada, 

Alcalde, companys i companyes de la corporació i especialment als veïns i veïnes que 

hui ens acompanyen. El primer, des del grup municipal Socialista donar l’enhorabona a 

les Festeres de Gràcia i les seues Corts d’Honor, així com als festers Bandera i Cuiros.  

Aquest és el meu primer plenari de nomenament de festers i festeres de Sant 

Antoni i és un dia molt emotiu. M’ho puc imaginar com serà per a vosaltres, després de 

tants anys d’espera i dedicació. Aquest acte té una gran importància i simbolisme, avui 

el poble de Canals, representat en aquesta corporació en ple vos cedeix la seua festa, 

la més gran del món i, això, a banda d’il·lusionat comporta una gran responsabilitat, la 

de mantenir una tradició i valors que ens caracteritzen com a poble, acollidor, obert i 

treballador. I això no és poca cosa, perquè aquestes festes són arrels, els nostres 

arrels. Són els arrels que ens uneixen i ens uniran sempre a este gran poble, en 

definitiva, són la nostra identitat. Perquè allà on anem l’exportem i presumim d’ella. És 

el que ens fa ser poble, la fraternitat que vivim eixos dies, pels carrers i les places 

plenes de gent menjant de casa en casa, alegria i record que ja no estan entre 

nosaltres, així són les nostres festes patronals. Vos desitge que gaudiu d’aquesta 

inoblidable experiència. Però també vos demane que no oblideu el mandat del poble 

de mantenir viva la tradició sense perdre de vista l’actualització als nous temps. I sobre 

tot i principalment que ens feu gaudir a totes i a tots. Perquè som molts els que en 

algun moment de la nostra vida i per circumstàncies treballen o estudien fora, i fem tot 

el possible i l’impossible també per a estar eixos dies al nostre poble, amb la nostra 

família i amb la nostra gent. No puc acabar sense agrair molt especialment a tots els 

familiars, amics, que fan una tasca des de darrere i ajuden per a que aquesta festa 

siga una realitat. A més, són una part fonamental per al seu èxit. A partir d’ara, com a 

regidors estem a la vostra disposició, perquè sou vosaltres els vertaders protagonistes, 

representants de Canals i els seus valors. Gràcies.  



 

El Sr. López Trigueros, quart Tinent d’Alcalde, indica: Buenas tardes a todos, 

miembros de la corporación, festeros, festeras, festeros y festeras infantiles, 

enhorabuena. Enhorabuena porque desde hoy sois oficialmente los encargados de 

organizar las fiestas patronales de Canals del año 2024. Quiero que mis palabras 

sirvan para concienciaros de que sois los festeros y las festeras de la mejor fiesta y la 

más importante del mundo. Y no es una exageración.  

Nos encontramos en la época de todo es posible. Cualquier pueblo podría 

reproducir las Fallas, la Tomatina o cualquier otra festividad, cualquier edificio o 

cualquier evento, pero nunca las fiestas de Canals. Repito, las mejores y las más 

importantes del mundo. Porque nadie va a poder reproducir nunca lo que se siente al 

tirar un vítol cuando te cruzas con un amigo al que hace un año que no ves justo antes 

de fundirte con él en un abrazo. Lo que se siente cuando tiras un vítol a tus padres en 

el que van todos los te quiero que no les has dicho durante el año. Lo que se siente 

cuando tiras un vítol a un hermano en el que se olvidan las rencillas típicas de la 

convivencia y del día a día. Lo que se siente cuando al tirar un vítol nos acordamos de 

todas y cada una de las personas que no están y que disfrutaban las fiestas des del 

corazón. Lo que se siente cuando antes de tirar el vítol hay una mirada cómplice que 

dice “este va por ti”. ¿Porque alguien de vosotros conoce alguna fiesta en el mundo 

que tenga cien años de lista de espera? ¿A qué no? Pues Canals tiene cien años de 

lista de espera para ser festeros. ¿Alguien conoce algún pueblo más orgulloso de sus 

fiestas que Canals de su Foguera? Hay vecinos entre los que me incluyo yo, que 

vamos todas las tardes a ver la evolución de la Foguera. La inmortalizamos y la 

compartimos con familiares y amigos que no tienen la posibilidad de ir a verla en 

directo. ¿Alguien conoce algún pueblo con más devoción por su patrón, aunque el 

resto de año no vayamos a verlo? ¿Alguien conoce algún pueblo en el que los vecinos 

pongan la carita y la sonrisa de tontos que ponemos mientras vemos y escuchamos la 

mascletá? Podría seguir enumerando momentos especiales de esta fiesta, única, y no 

acabaría nunca, presentaciones, pergaminos, primer vítol, procesión, Parells…Cada 

acto es especial, cada momento es insustituible, cada vivencia la vais a recordar 

festeros y festeras siempre. Disfrutadlo, vividlo y por favor, compartidlo con todos 

vosotros. Un abrazo a todos, suerte y enhorabuena.  

El Sr. Alcalde de l’Ajuntament de Canals, manifesta: Bé, abans d’acabar volia 

dir-vos unes paraules també. Corporació municipal, veïns i veïnes de Canals, aquells 

que estan veient-nos en directe per les plataformes digitals, amics i amigues de la 

festa i en especial a tots vosaltres: Festera de gràcia, Festera de gràcia infantil, Corts 

d’Honor, Bandera i Cuiros i Bandera i Cuiros infantil, festers i festeres infantils, vos 

done la benvinguda a aquest plenari tant especial. Un plenari extraordinari que dona 

inici a les nostres festes patronals en honor a Sant Antoni Abad al 2024.  

Primer de tot m’agradaria mencionar que és tot un honor per a mi presidir a 

este ple com a Alcalde de Canals. Farà uns anys al 2015 vaig poder viure la festa des 

de dins ja que els meus germans van ser festers i va ser una de les experiències més 

emotives de la meua vida. La mateixa emoció i orgull sent de poder nomenar-vos com 

als pròxims festers i festeres d’esta festa, ja que sou els primers que puc nomenar com 

a Alcalde de Canals. Crec que coincidireu amb mi que estes festes han aplegat a una 

rellevància molt important, i tots nosaltres ens puguem sentir orgullosos de poder 

aportar a la festa tot el nostre sentiment respecte i devoció. Una festa amb molta 

tradició, on cobra importància la germanor, la música, els vitols al nostre patró, el foc i 

fum de la nostra foguera que ens acaricia en la cremà. Ara m’agradaria dirigir-me 

personalment a diverses persones d’aquesta família festera. Festers per a mi serà tot 



 

un honor poder baixar la bandera de Sant Antoni Abad i entregar-vos-la com a símbol 

representatiu i respecte del nostre poble. Cuideu-la i estimeu-la durant estes festes, 

doneu-li la importància que es mereix.  

Adriana i Elsa, espere que gaudiu d’aquestes festes i que ens feu gaudir amb 

tots els actes que vos acompanyarem. Que representeu a la festa i al poble de Canals 

amb molt d’orgull en el càrrec que aneu a ostentar. Al Bandera i Cuiros infantil, aquest 

càrrec que aneu a tindre servisca d’inspiració per als pròxims que vindran. Gaudiu de 

la vostra festa com dels Parells infantils com els que més. A les Corts d’Honor, a totes 

les festeres tant les majors com les infantils com als festers infantils que de segur que 

esta festa va carregada amb molta il·lusió per tot el que aneu a viure.  

Per a acabar, desitjar-vos que estes pròximes festes de Sant Antoni les gaudiu 

com sols nosaltres els canalins i canalines sabem, que no oblidem allà on anem de 

portar el nom de Canals i les festes del nostre patró a tots els llocs. Comença la nostra 

festa.” 

 

 I no havent-hi més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la 
sessió essent les vint hores i vint-i-set minuts (20:27 h.) del dia 24 de novembre de dos 
mil vint-i-tres. 
 
 

Signen electrònicament l’esborrany de l’Acta de la sessió. 
 

  vist i plau 
EL PRESIDENT     EL SECRETARI 


